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BESPLATNE STUDIJE SU INTEGRALNI DIO 
REFORME UNIVERZITETA CRNE GORE

“Trostepeno visoko obrazo-
vanje koje neravnomjerno ra-
zvija bilo koji stepen ne mo-
že biti dobro. Stoga - naravno 
da moraju postojati besplat-
ne studije. Radi se o konceptu 
koji je integralni dio našeg re-
formskog programa i pomenu-
te Vladine strategije. To je mož-
da stvar koja je nova za javnost 
koja je zasuta raznim dezinfor-
macijama, od onih koji ne ra-
zumiju cijeli proces, ali za nas 
nije”, kaže za Vikend novine 
prorektor za nastavu na Uni-
verzitetu Crne Gore, prof. dr 
Predrag Stanišić.

Prorektor državnog univer-
ziteta naglašava da je, uprkos 
sporadičnim recidivima samo-
upravnog javašluka, evidentno 
da se u Crnoj Gori uspostavljaju 
moderni i efikasni mehanizmi i 
standardi upravljanja, usklađe-
ni sa Evropom, te da s ponosom 
može da kaže da je Univerzitet 
Crne Gore u tome među lideri-
ma. U razgovoru za Vikend no-
vine, profesor Stanišić govori o 
univerzitetu kakvog su zatekli, 
naporima da se prevaziđu pro-
blemi, novom modelu studija, 
ali i o nerazumijevanju proce-
sa, plasiranju dezinformacija, 
pokušaju minimiziranja uči-
njenog, zbog čega se stiče uti-
sak da je iz nekog razloga Uni-
verzitet laka meta svakome. 

VN: Najava besplatnih 
magistarskih studija naiš-
la je na, nije pretjerano re-
ći, oduševljenje među stu-
dentima. Kakve benefite 
donose nova rješenja?  

STANIŠIĆ: Jedna 
od ključnih stvari bi-
la je i reforma modela 
studiranja. Već je jav-
nost dovoljno upozna-
ta sa razlozima te refor-
me, ovdje ću samo pod-
sjetiti da je većina nedosta-
taka koje mi pokušavamo da 
otklonimo uočena i od Evrop-

ske asocijacije univerziteta u 
prethodnom ciklusu akredi-
tacije i evaluacije UCG i na-
značena kao naša obaveza za 
narednu akreditaciju. Bečelor 
studije su početne, osnovne, 
a master studije su ključne u 
evropskom prostoru visokog 

obrazovanja – one moraju 
da daju pravog zaokruže-
nog stručnjaka, bukvalno 
‘majstora’. Naravno, studije 
imaju smisla ako su kom-
pletne i sadržajne, zato smo 
inisistirali na odustajanju 

od iscjepkane i nesa-
držajne 3+1+1 

f o r -

mule i prihvatanju dominan-
tnog modela 3+2.

VN: Da li su i školarine bile 
razlog zašto dosadašnji mo-
del magistarskih studija ni-
je zaživio? 

STANIŠIĆ: Pored kratko-
će jednogodišnjih magistar-
skih studija i skrivene vezano-
sti društva za stari sistem kroz 
postojanje specijalističke diplo-
me, visoke školarine su jedna 
od važnijih prepreka zbog če-
ga dosadašnji model magistar-
skih studija nije zaživio. Jasno 
omogućavanje pristupačnosti 
svim oblicima i nivoima studi-
jama na državnom univerzite-
tu jedna je od ključnih postav-
ki našeg programa, koji je in-
korporiran i u važeću Vladinu 
strategiju razvoja visokog ob-
razovanja usvojenu polovinom 
prošle godine. 

Ne radi se, dakle, samo o na-
šoj ili inicijativi aktuelnog mi-
nistra ili Studentskog parla-

menta već o strateškom dr-
žavnom programu. Dr-
žavni univerzitet ima 
fundamentalno drukči-
ju misiju od privatnih, 
ne ulaže društvo veli-
ka sredstva u nas da 
bismo mi pravili pro-
fit već da bismo spro-
vodili fundamental-
nu društvenu misi-
ju obrazovanja.

VN: Pominje 
se i izvjestan 

broj budžet-
skih mje-
sta i na 
doktor-
s k i m 
studija-
ma?

S T A -
N I Š I Ć : 

T r o s t e p e -
no visoko obra-

zovanje koje neravno-
mjerno razvija bilo koji stepen 

 ⌦ Vesna Šofranac O privatnim 
univerzitetima 
se ćuti

VN: Kažete da je Univer-
zitet Crne Gore „laka meta 
svakome“... 

STANIŠIĆ: Pitam se, što se 
neko ne bavi prilikama u dru-
gim velikim sistemima, iz ove 
ili iz drugih oblasti. Nije li čud-
no da nikad u medijima nema 
ništa negativno o privatnim 
univerzitetima. Ovoj zemlji je 
izgleda mnogo prihvatljivije 
da u Crnoj Gori i okruženju po-
stoje univerziteti, sa velikim 
znacima navoda, koji imaju vi-
še fakulteta nego zaposlenih 
profesora i na kojima jedva da 
ima nastave, nego da se refor-
miše i digne na noge ključna 
obrazovna institucija. 

Ja mislim da je problem 
dublji, da se radi o nezrelo-
sti cijelog društva pa, do-
zvolite, i novinarske 
struke.

Izgleda mnogo prihvatlji-
vije da u Crnoj Gori i okru-
ženju postoje univerziteti, 
sa velikim znacima navo-
da, koji imaju više fakulte-
ta nego zaposlenih profe-
sora, nego da se reformi-
še i digne na noge ključna 
obrazovna institucija
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Besplatne studije su integralni dio 
reforme univerziteta crne gore

ne može biti dobro. Stoga je od-
govor na pitanje isti kao i za 
magistarske studije – naravno 
da moraju postojati besplatne 
studije. Radi se o konceptu koji 
je integralni dio našeg reform-
skog programa i pomenute Vla-
dine strategije. 

To je možda stvar koja je no-
va za javnost koja je zasuta ra-
znim dezinformacijama, od 
onih koji ne razumiju cijeli pro-
ces, ali za nas nije.

VN: Univerzitet Crne Gore 
prije dvije godine krenuo je 
u opsežne reforme, počev od 
novih pravila na osnovnim, 
magistarskim i doktorskim 
studijama, formiranja novih 
organa, do novog modela stu-
diranja. Gdje je danas UCG?

STANIŠIĆ: Aktuelna uprava 
Univerziteta Crne Gore hrabro 
je prije dvije godine krenula u 
obuhvatne reforme. Te refor-
me paralelno i sinhronizova-
no idu u velikom broju prava-
ca, zato što je UCG kao ustano-
va organizaciono bio veoma 
zapušten i disfunkcionalan si-
stem, na rubu kolapsa. Danas je 
Univerzitet nesumnjivo mno-
go bolji po svim parametrima. 
Trebalo bi mnogo više prosto-
ra od ovog koji je na raspolaga-
nju da detaljno saopštim šta je 
sve u ovih par godina urađeno 
po svim pitanjima.

VN: Kažete da je državni 

univerzitet bio veoma „zapu-
šten sistemi disfunkcionalan 
sistem na rubu kolapsa...“

STANIŠIĆ: Tačno. Pored hi-
perprodukcije diploma, komer-
cijalizacije visokog obrazova-
nja i pada kvaliteta, kao domi-
nantnih degenerativnih poja-
va u crnogorskom obrazovnom 
prostoru, jasno smo kao pro-
blem prepoznali i struktur-
nu neusaglašenost sa evrop-
skim obrazovnim sistemima 
koja je napravljena nesmotre-

nim uvođenjem četvorostepe-
nog sistema sa specijalističkim 
stepenom.

Nažalost, tu je spisak proble-
ma tek počinjao: Kako ćete na-
praviti dobar univerzitet ako ne 
konsolidujete finansije i vrati-
te dugove? Je li dobar univerzi-
tet koji je imao maltene nekon-
trolisan upis i mogućnost direk-
tnog slivanja novaca od školari-
na u džepove nastavnika? Treba 
li da se novac od školarina dije-
li na fakultetima bez kontrole? 
Treba li svaki čas da se plaća na 
isti način ili je u redu da za isti 
rad na nekom fakultetu profe-
sor prima 10 puta više od kolege 
na drugom? Treba li univerzi-
tet da daje doktorate bez objav-
ljivanja naučnih radova u vode-
ćim svjetskim časopisima, što je 
međunarodni standard. Treba li 
da se napreduje u naučnim zva-
njima takođe bez takvih radova? 
Treba li ustanova da ima dobar 
kolektivni ugovor i sistematiza-
ciju radnih mjesta ili da se razvi-
ja haotično, bez principa? 

Sa svim ovim problemima, 
a i mnogim drugim, mi smo se 
žestoko i odlučno uhvatili uko-
štac. Svuda je postignut ogro-
man napredak i Univerzitet je 
sada nesumnjivo mnogo bolji 
po svim parametrima.

VN: Univerzitetima u Cr-
noj Gori, pa i UCG, konstan-
tno se zamjera da ne proizvo-
de ni potrebne ni kvalitetne 
kadrove... 

STANIŠIĆ: Moramo da shva-
timo da su reforme proces koji 
se nikada ne završava jer uvi-
jek ima   mjesta za dalje napre-
dovanje i usavršavanje sistema. 
Dio ove reforme je restrukturi-
ranje i osavremenjivanje svih 
studijskih programa i njihovo 
prilagođavanje modernim do-
stignućima i potrebama tržišta. 
Pored ostalog, uvedena je oba-
vezna praksa na većini pred-
meta, obavezno je izučavanje 
engleskog jezika. Vjerujem da 
će rezultati brzo biti vidljivi.

„Leteći cirkus Monti Pajtona“
Vn: nVo “studenti za slo-

bodu” traže ukidanje besplat-
nog školovanja. Što je motiv 
ovakvog predloga, budući da 
se radi o licima koja nijesu 
studenti ucG?

staniŠić: Meni sve liči na 
“Leteći cirkus Monti Pajtona”. 
Ne bi me začudilo da predlože 
i da se po ugledu na pajtonovce 
napravi ministarstvo blesavog 
hoda i da im to svi mediji obja-

ve. Možda treba i da zaposleni 
sami predlože da im se smanje 
plate, a penzioneri da imse sma-
nje penzije.

Šalu na stranu, žalosno je 
što se ovakve destruktivne 
besmislice čuju u trenutku ka-
da smo se poslije višegodišnje 
borbe izborili da se u društvu 
prepozna potreba cjelovitog 
razvoja svih obrazovnih ni-
voa, odnosno potreba hitnog 

podizanja kvaliteta i usagla-
šavanja obrazovnog sistema 
sa klubom razvijenih zemalja 
u koji želimo dauđemo.

Nesporno je da Univerzitet 
predstavlja enormno važnu in-
stituciju za Crnu Goru - što do-
nekle opravdava pojačano inte-
resovanje društva za prilike na 
njemu - ali zaista se stiče utisak 
da je iz nekog razloga Univerzi-
tet laka meta svakome.

Dežurne GaLaMDžije
Vn: sudeći prema infor-

macijama koje se plasiraju 
javnosti, bilo je dosta nera-
zumijevanja za procese na 
ucG i od samog akademskog 
osoblja državnog univerzite-
ta. Možda je riječ „nerazumi-
jevanje“ preblaga...

staniŠić: Nije toliko čud-
no kad ljudi van Univerziteta, 
posebno mlađi, ne razumiju 
kompleksnost problema i obu-
hvat reformi i šta se želi posti-
ći određenim rješenjima. Teže 
je razumjeti opstrukcije, para-
noju, teorije zavjere, politikan-
stvo i razne druge pojave kod 
nekoliko dežurnih galamdžija 
na samom Univerzitetu. 

Reforme nikad nisu lake i ot-
pori su tu manje-više očekiva-
ni. Niko ne voli kad mu se iz bilo 
kog  razloga umanje primanja, 

kad mu se postave stroži krite-
rijumi za napredovanje i uop-
šte kada se traži rad i promje-
na privilegija ili navika. A neko 
prosto ne voli tuđi uspjeh i ima 
maksimu ‘što gore to bolje’. 

Ne kažem ni da je sve savr-
šeno, uvijek je dobrodošla fer 
i korektna kritika, ali pojedine 
pojave su ipak preko svake ra-
zumne mjere, pa i elementarne 
pristojnosti, i nesumnjivo zala-
ze u domen patologije. 

Bez obzira na ovakve spo-
radične recidive samouprav-
nog javašluka, evidentno je da 
u mnogim sistemima u Crnoj 
Gori uspostavljaju moderni i 
efikasni mehanizmi i standardi 
upravljanja, usklađeni sa Evro-
pom. S ponosom mogu da ka-
žem da je Univerzitet Crne Go-
re u tome među liderima.
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„Pored kratkoće 
jednogodišnjih ma-
gistarskih studija 
i skrivene vezano-
sti društva za stari 
sistem kroz posto-
janje specijalistič-
ke diplome, visoke 
školarine su jedna 
od važnijih prepre-
ka zbog čega dosa-
dašnji model magi-
starskih studija nije 
zaživio“.

„Ne kažem ni da je 
sve savršeno, uvi-
jek je dobrodošla fer 
i korektna kritika, 
ali pojedine pojave 
su ipak preko svake 
razumne mjere, pa 
i elementarne pri-
stojnosti, i nesum-
njivo zalaze u do-
men patologije“.

„Bez obzira na 
sporadične recidi-
ve samoupravnog 
javašluka, eviden-
tno je da u mno-
gim sistemima u 
Crnoj Gori uspo-
stavljaju moder-
ni i efikasni me-
hanizmi i stan-
dardi upravlja-
nja, usklađeni sa 
Evropom. S po-
nosom mogu da 
kažem da je Uni-
verzitet Crne Go-
re u tome među 
liderima“.

Magistarske

kritike

liderstvo

Državni univerzitet ima 
fundamentalno drukči-
ju misiju od privatnih, 
ne ulaže društvo velika 
sredstva u nas da bismo 
mi pravili profit već da 
bismo sprovodili funda-
mentalnu društvenu mi-
siju obrazovanja.
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